
  المستخـلص
  

روة             . أحمد دياب عيد الديب    ة الث محددات فاعلية الطرق الإرشادية في مجال تنمي
رسالة دآتوراه غير منشورة ، قسم المجتمع الريفي والإرشاد         . صرالسمكية في م  

  .2008الزراعي ، آلية الزراعة ، جامعة عين شمس ، 
  

ستخدمة فى مجال                  ادية الم م الطرق الإرش ى أه استهدفت الدراسة التعرف عل
ة    ن وجه ستخدمة م ادية الم ة الطرق الإرش ة فاعلي اس درج سمكي، وقي اد ال الإرش

ة   ة الدراس ر عين رق      نظ ة الط ى فاعلي ؤثرة عل ل الم ى العوام رف عل ذلك التع ، آ
ات    ادية، ومقترح ة الطرق الإرش ددات فاعلي ى مح رف عل ضاً التع ادية، وأي الإرش

  .المبحوثين فى تفعيل دور الطرق الإرشادية
تمارة  ة الشخصية بواسطة اس ق المقابل ات الدراسة عن طري د جمعت بيان وق

ياناتها من عينة عشوائية تم تحديدها باستخدام  استبيان أعدت لهذا الغرض ثم جمع ب   
ة   ا    " Krejicie and Morgan" معادل غ حجمه ة    ) 363(وبل اً من جمل مبحوث

شيخ،   ر ال ز بمحافظة آف لاث مراآ ر ث ستوى أآب ى م سمكية عل زارع ال ائزي الم ح
نهم  يم،   ) 216(م ز بلط اً بمرآ اض،   ) 80(مزارع ز الري اً بمرآ ) 67(مزارع

  .ى سالممزارعاً بمرآز سيد
ة،   سب المئوي ة والن داول التكراري ات وعرضها الج ل البيان تخدم لتحلي د اس وق

ار  سابي، واختب ط الح سيط "ت " والمتوس اط الب ل الارتب تخدم معام ا اس   ، آم
   .Step- wiseونموذج التحليل الانحداري المتعدد التدريجي " بيرسون " 

  
  :وقد أسفرت نتائج الدراسة عما يلي

رق   - م الط اً     أن أه اً وفق اً تنازلي ة ترتيب ستخدمة مرتب ادية الم الإرش
ا هي ادية : لدرجة فاعليته ة إرش ديو آطريق لام الفي ، %)62.5(أف

ادية  شرات الإرش ادية %)59.1(والن دوات الإرش م الن ، ث
ضاحية    %)58.6( ة إي ادية آطريق ول الإرش راً الحق ، وأخي
رق   %)56.3( ة الط ة فاعلي ائج أن درج حت النت ا أوض ، آم

  %).58.7(شادية مجتمعة هي الإر
ادية      - رق الإرش ة الط ة فاعلي ى درج ؤثرة عل ل الم تلاف العوام اخ

ائج وجود         المستخدمة فى مجال الإرشاد السمكي حيث أظهرت النت
اليين         ستويين الاحتم ين  ) 0.05(،  )0.01(علاقة معنوية عند الم ب

شرة         ة الن ة فاعلي ديو، ودرج لام الفي ة أف ة فاعلي ن درج ل م آ



ادية ة  الإرش ة فاعلي ادية، ودرج ول الإرش ة الحق ة فاعلي ، ودرج
ستقلة المدروسة            رات الم ة وبعض المتغي ادية من جه الندوة الإرش

  .من جهة أخرى على نحو ما تضمنته نتائج الدراسة
ل الطرق                ات تفعي ق بآلي وقد خلصت الدراسة إلى صياغة ثماني توصيات تتعل

ادات ا   اءات القي ع آف ة، ورف ادية المدروس ة  الإرش ى منطق ة ف ادية والمحلي لإرش
  .الدراسة، وذلك استناداً إلى نتائج الدراسة وبما يتفق مع الأهداف الموضوعة

  
  :الكلمات المفتاحية

               الفاعلية ، الطرق الإرشادية ،  الاستزراع السمكي 
  
  



ABSTRACT 
 
Ahmed Diab Eed El-Deeb, Determinants the Effectiveness of 
Extension Methods in Developing Aquaculture Resources in Egypt, 
Unpublished Ph.D. thesis , Department of Rural Sociology and 
Agricultural Extension, Faculty of Agriculture, Ain Shams 
University, 2009. 
 

The study objectives were:  to identify the most important 
extension methods used in the area of aquaculture extension; to determine 
effectiveness of different extension methods used in aquaculture 
extension as perceived by the targeted population; to identify different 
factors that have impact on effectiveness of used extension methods; to 
identify different determinants that have impact on effectiveness of used 
extension methods; and to identify the study participants' suggestions in 
activating role of used extension methods. 
 

The study data were collected during the period December, 2007- 
February, 2008 from Kafrel-Sheikh Governorate. A pre-tested written 
questionnaire and interpersonal interview were used in collecting the 
study data.  A random sample of 363 fish farmers (official farm owners) 
were used in the study.  Krejicie and Morgan equation was used in 
determining the used sample size.  The study sample encompassed fish 
farm owners from the three biggest districts of Kafrel-Sheikh Governorate 
(216 fish farmers from Baltim District, 80 of Riad District, and 67 of Sidi-
Salem District).  Frequency tables, percentage, mean, "t"-test, Pearson 
simple correlation Coefficient, and step-wise multiple regression were 
used in analyzing the obtained study data. 

 
 
 



The main findings of the study were as the following: 
(1) The most important used extension methods, ranked in a 

descending way in accordance with its effectiveness, were:  VCR 
films (62.5 % ), extension pamphlets (59.1 %), extension 
symposium (58.6 %), and extension demonstration fields 

 (56.3 %).  Effectiveness of the whole used extension methods was 
58.7 %. 
 

(2) There was a positive relationship (at 0.05 and 0.01 significance 
rates) between effectiveness score of effectiveness of the used 
extension methods (VCR film, pamphlets, demonstration fields, 
and symposium) and each of some studied independent variables. 

Eight recommendations, derived from the study findings in 
accordance with the predetermined objectives, were formulated to be 
raised to policy-makers. 
 
Keywords: Effectiveness, Extension Methods, Aquaculture, and Fish        
                    Farming. 
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